



# O teléfono en Codeseda no século xx

Luis Manuel Ferro Pego

leonvenera@hotmail.com

**Resumo.** Dase conta do proceso de instalación de servicio telefónico na parroquia estradense de Codeseda que, ainda tendo precedentes nos primeiros anos do século XX, non se consolidou definitivamente ata 1966.

**Abstract.** Installation process of the phone service in the parish of Codeseda, in A Estrada city council, which started in the early 20th century but was not definitively finished until 1966.

O catedrático de filosofía e bo amigo D. Carlos Baliñas Fernández fixome partícipe dun comentario que a miúdo lle facía seu irmán, o crego de Ribadumia don Dositeo. Este tiña coñecemento de que en Codeseda, a principios do século xx, don Benjamín Lois posuía teléfono. Ante esta nova unha e outra vez insistía o amigo Baliñas en que se fixese unha investigación do tema, polo que non quedou outra que remexer nos libros de actas do concello da Estrada na procura de tan suxestiva nova.

Comezo a pescuda no ano 1890; despois de revisar un bo número de exemplares tiven a fortuna de atopar no ano 1902 unha nota que me puxo no bo camiño para darlle luz a esta investigación. A acta da Sesión Plenaria do 24 de setembro de 1902 dinos, entre outras cousas:

Se autoriza asimismo a D. Benjamín Lois y D. José García Buela, para que pue dan colocar postes para un servicio telefónico en los caminos municipales.

Seguimos a indagación en libros e prensa da época. Así no libro de Pedro Varela Castro titulado *La Estrada*, ao falar do teléfono na Estrada, dinos:

Hubo teléfono para comunicarse desde esta Villa con Codeseda, pero fue destruido por motivos que aunque se ignoran, no pueden merecer alabanza.

Consultado o xornal *El Emigrado* do 7 de setembro de 1928, lemos:

El Teléfono.- Hace mucho tiempo que una política mal entendida y de ideales rastreros, el caciquismo hizo desaparecer una noche el teléfono que unía la villa de Codeseda con la de La Estrada. Aquel teléfono había sido instalado por iniciativa de los Srs. Lois y García Buela y para él aportaron su óbolo la mayoría de los vecinos de la comarca, persuadidos de tal necesidad y de los beneficios que reportará para todos.

Hemos pasado varios años sin servicio y esto vino a convencernos más y más de su necesidad.

Ahora hace ya algún tiempo que se ha inaugurado en La Estrada el teléfono interurbano, y el urbano hállase ya instalado y próximo a inaugurarse, y para después de esto nos ha hablado el Alcalde Sr. Vigo de que la Corporación que preside tiene grandes deseos de llevar también el teléfono al núcleo más importante o más céntrico de cada zona del término municipal, como Codeseda, Consolación, Souto de Vea, Oca y Fojo.

Es de esperar, pues, que este buen deseo de nuestros ediles se trate de llevar a la práctica cuanto antes, y que la Compañía Nacional de Teléfonos no ponga en ello el menor inconveniente dada la importancia de los pueblos que se pre-tende comunicar.

A principios do século xx só dispuxeron deste medio de comunicación esas dúas persoas da freguesía de Codeseda, don Benjamín Lois Lois, que exerceu de avogado, concelleiro e deputado, e don José García Buela, licenciado en medicina e cirurxía, inspector de hixiene e sanidade pecuaria da provincia de Pontevedra.

Os herdeiros do señor García Buela permitíronnos cordialmente retratar ese primeiro teléfono, unha auténtica xoia que aínda hoxe se mantén en perfecto estado, colocado no despacho de tan distinguido persoero. Ten unha placa metálica onde di: *L.M. ERICSSON & Cº. PATENT* e debaixo STOCKHOLM.

Tras a guerra civil fraticida, Galicia quedou mergullada nunha crise industrial, tecnolóxica e cultural sen precedentes, e a fame e a miseria campaban no noso país. O desenvolvemento non chegaría ata finais dos anos 60, principios dos 70, do pasado século, e o teléfono público en Codeseda a mediados dos anos sesenta. Con data 28 de xullo 1960, os veciños de Codeseda presentan unha instancia no concello dirixida ao señor alcalde e Corporación, solicitando a ins-

talación dun teléfono para a parroquia, alegando que é o núcleo de poboación máis numeroso do concello despois da capital municipal e que conta con cuartel da Garda Civil.

O secretario do concello certifica que o pleno, en sesión extraordinaria do día dezaseis de setembro de 1960, resolveu, entre outros asuntos, a moción da alcaldía para a instalación de teléfono en Codeseda.

Se acuerda por unanimidad aceptar integralmente la moción del Sr. Alcalde y facultarlo para gestionar con la Compañía Telefónica Nacional de España la instalación del teléfono en Codeseda.

O alcalde da Estrada dirixe oficio ao director xeral da Compañía Telefónica Nacional de España, con data 29 de setembro 1960, solicitando unha centraliña telefónica para a parroquia de Codeseda, alegando na petición, entre outras cousas, que Codeseda conta con cartería, farmacia, médico e veterinario. A Compañía Telefónica Nacional de España contesta ao Señor Alcalde o 28 de outubro de 1960. Comunica que non é factible a instalación dunha centraliña para aboados en Codeseda, non obstante podería considerar a instalación dun locutorio público, sen aboados, para servicio interurbano exclusivamente en Codeseda en conexión coa Estrada, tendo que sufragar os veciños unha cantidade de 212.300 pesetas; ademais o concello debería facilitar un local adecuado con carácter permanente para a instalación do locutorio e familia encargada do mesmo, tendo que correr co custo da luz e outros gastos. Os veciños aceptaron e con data 28 de outubro de 1961 o concello remite oficio



a CTNE comunicando que os veciños están en boa disposición para recadar as 212. 300 pesetas.

Pasarían aínda uns anos para que chegase a Codeseda o teléfono: non se instalou deica o ano 1966.

Na sesión supletoria da Comisión Municipal Permanente do 25 de marzo de 1966 do concello da Estrada no apartado 14 dise:

Autorización a la Compañía Telefónica para instalar dos postes en terrenos municipales para la línea telefónica de Codeseda. Acuerda por unanimidad mostrar plena conformidad a lo solicitado por dicha Compañía.

E días despois, na sesión ordinaria, Pleno de 27 de abril de 1966, apartado 4º:

Dar cuenta de formalización de contratos para instalar locutorios telefónicos en Codeseda, Souto de Vea, Plaza de Oca y Fojo-Corbelle. Locutorio de Codeseda.- Contrato celebrado el día 23 de marzo de 1966 con D. Cayetano Parada Taboada, para ocupación de parte de su casa y demás dependencias que ocupará la Central Telefónica, atendiendo igualmente el arrendador y su familia el servicio telefónico; todo ello en el precio de mil doscientas pesetas mensuales que se harán efectivas por mensualidades vencidas a partir del próximo mes de junio; siendo de cuenta del Ayuntamiento el pago del consumo de energía eléctrica de la Central Telefónica, así como de pintura y pequeños arreglos.

E na sesión extraordinaria de 22 de xuño de 1966, apartado 16:

Dar cuenta de puesta en servicio de los locutorios telefónicos de Codeseda, Souto de Vea, Fojo-Corbelle y Oca.- El Ayuntamiento Pleno se da por enterado y ve con agrado de que desde el día 13 del corriente mes, fecha en que fueron inaugurados, vienen funcionando los locutorios telefónicos de Codeseda, Souto de Vea, Fojo-Corbelle y Oca.

O teléfono público en Codeseda atopábase no centro da Sagrada nos baixos da casa onde estaba instalado o correo e o telégrafo, casa coñecida como a do señor Caietano e a señora Sofía. A chamada telefónica facíase sempre a través dunha operadora. Para isto accionábase a manivela de magneto (xerador eléctrico), que producía unha corrente que facía acender unha luz na centraliña da Estrada. A operadora atendía a chamada pedindo o número de teléfono deseado. A conversa transcorría máis ou menos desde xeito.

Señora Sofía: -Estrada, Estrada, aquí Sagrada. Estrada, Estrada, aquí Sagrada, e de aí a un anaco respondía a operadora da Estrada.

Señora Sofía: -Quería conferencia co número X de... (e dicía a localidade desexada). Ao final da chamada, a operadora da Estrada dáballe o tempo consumido e o importe a pagar. Pero o normal era que a operadora dixera *ten vinte minutos de demora*, que se convertían en tres cuartos de hora ou más.

O teléfono do locutorio de Codeseda, está hoxe en Ouzande na casa de Suso Durán e de María Isabel Parada (Chita), filla esta do señor Caietano e da señora Sofía, de Codeseda, onde exerceu de telefonista e de carreira.

A Compañía Telefónica Nacional de España remite escrito con data 23 de decembro de 1977 ó alcalde do concello da Estrada, participándolle o cambio de teléfonos públicos rurais por teléfonos públicos de servicio.

Con el fin de unificar los servicios telefónicos a nivel Nacional, nuestra dirección nos ha encomendado una gestión con los Ayuntamientos de esta Provincia, a fin de que los hasta ahora denominados teléfonos públicos rurales, existentes en las distintas parroquias sin percepción de comisión, con su aprobación pasarán a ser teléfonos publicos de Servicio (Teléfono de acceso total y contador de llamadas) con la percepción del 10% de comisión sobre los servicios medios cursados...

A finais dos anos setenta do pasado século o teléfono en Codeseda era xa automático e Codeseda tiña asignado o número 570786. Estaba localizado no *Bar do Panadeiro* da Sagrada e tiña un marcador por pasos, que se poñía en marcha en canto comezaba a chamada. Cerrado este local por xubilación, pasou o teléfono para a taberna coñecida co nome de *Casa Ignacio*, sita no mesmo lugar.

A finais dos anos setenta na parroquia de Santo André de Souto tamén se instalou o teléfono. Para trasladar o tendido telefónico



Teléfono de magneto  
Locutorio Codeseda  
1966

desde Codeseda a Souto tiña que atravesar polo lugar de Xubrei da parroquia de Codeseda, polo que os seus veciños solicitaron que lle fose instalado un teléfono público. Ante esta petición Telefónica respondeu negativamente e ante esta resposta os veciños de Xubrei celebraron unha xuntanza para consultar cun avogado a pena que poderían sufrir se cortaban os postes de Telefónica. Aconselloulles o letrado que non se lles ocorrese cortar os postes, pois poderían traer-lles graves consecuencias. Xuntáronse de novo os veciños e tomaron a firme decisión de arrincar os postes do tendido telefónico, unha e outra vez ata conseguir que Telefónica cedese á súa demanda. A Telefónica non lle quedou outra que consentir, instalando un teléfono público na taberna de Silva en Xubrei co número de abonado 571509. Ao tempo que se instalaba teléfono en Xubrei, tamén se fixo no lugar de Quintas na casa coñecida como *Casa de Garrido*, onde vivían o señor Senén e a señora Rosalía, con número 571570, isto era con data de agosto de 1979.

O teléfono chega ao lugar da Portela de rebote. A xunta parroquial de veciños de Callobre manifesta que a parroquia está servida por dous teléfonos públicos, non sendo precisa a instalación doutro.

En su lugar se propone el cambio para la Portela (Codeseda-Norte), sin que esto signifique modificación o aumento de obra, ya que por La Portela pasa la Línea de la parroquia de Liripio, y se trata solamente de enganche

Justificación: «El lugar de La Portela, pertenece a la parroquia de Codeseda motivo este por el que no le fue asignado en el Proyecto, ya que Codeseda tiene teléfono publico instalado anteriormente [...] No obstante esta Alcaldía considera muy necesaria la instalación de teléfono público en el lugar de Portela por tratarse de un núcleo muy distante de Codeseda centro, situado a cinco kilómetros, sobre la carrereta La Estrada-Vilapouca. Tiene escuela unitaria, y es zona de influencia sobre otros 5 lugares cercanos tambien incomunicados».

Este teléfono instalouse entre finais de 1979 e principios dos anos 80, e correspondíalle o número de aboad 570650. Estaba localizado na taberna de Eloi, e cando este se xubilou pasou para a taberna de Cadavid.

Na instancia de data 2 de setembro de 1985 encabezada por Juan José Fernández González en calidad de concelleiro, en unión da Comisión de Veciños de Codeseda expонse:

Que la parroquia de Codeseda sobrepasa los 900 habitantes, con una distancia inferior a 200 metros entre casas, por lo que atendiéndose al real Decreto 2248/1984, de 28 de noviembre, acuerdan formar un núcleo formado por los lugares de Sagrada, Fontenlo, Filgueiras, Devesa, Currelos, Barro, Carballiño, Quintas, Xubrey, Outeiro, Campos, Fragoso, Marcenlos, Monteagudo e Insuela, denominándolo núcleo de Sagrada...

A efectos de colocación de teléfonos rurais.

Xa será a principios dos anos noventa cando a maior parte das casas que conforman o núcleo parroquial dispúñan de teléfono fixo. Porén o desenvolvemento tecnolóxico minou a instalación dos telefonos fixos e para ir cos novos tempos hoxe en día case todo o mundo dispón dun teléfono móvil.

## Fontes e bibliografía

Arquivo Municipal da Estrada. Libros Actas dos Plenos e da Comisión Municipal Permanente.

EL EMIGRADO. (8/9/1928) *El teléfono*.

FARO DE VIGO, (Tabeiros-Montes, 18/1/ 2020). Luís Ferro/J.M. Bértolo. «A historia da chegada do teléfono a Codeseda».

VARELA CASTRO, P. *La Estrada*. Santiago, 1923.